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“Hem viscut l’entrada de cam-
panya de Nadal més potent dels
últims anys”. Amb aquestes pa-
raules descriu Miquel Àngel Frai-
le, secretari general de la Confe-
deració de Comerç de Catalunya
(CCC), l’inici de la campanya
nadalenca, representat en el
Black Friday, un esdeveniment
que va omplir les botigues de tot
el país de descomptes durant
l’últim cap de setmana de no-
vembre. En aquest sentit, Fraile
destaca la “gran afluència de
compradors” als comerços cata-
lans durant una diada que ha
qualificat de “brutal”. 

Si l’optimisme abans del Di-
vendres Negre era palpable en
l’ambient –la CCC preveu un
augment del 4% en les vendes
respecte de l’any passat–, aques-
ta sensació ha solidificat i “ja no
és simplement una il·lusió”, afe-
geix Fraile, que remarca els bons
resultats que està experimentant
el sector en els últims mesos. 

UNA QÜESTIÓ DE CONFIANÇA
Els botiguers afronten aquesta
campanya com la que ha de tren-
car les dinàmiques a la baixa dels
últims anys i la clau per consi-
derar-la com la decisiva és la
“confiança”, segons Fraile. “Si hi
ha una oferta atractiva, que la te-
nim, el consumidor reacciona”,
afirma el secretari general de la
CCC, el qual posa d’exemple la

bona acollida del Black Friday. 
I és que, segons Fraile, les dades
macroeconòmiques reflecteixen
“una certa millora” en la situació
general: “hi ha menys atur, els
funcionaris han cobrat una part
de la paga que els devien i les
vendes amb targeta de crèdit
han augmentat un 7% enguany”,
un símbol “inequívoc” d’aquest
“augment de confiança” dels
consumidors, assenyala Fraile.

De qualsevol manera, des de
la CCC apunten que potser aquest
rellançament del sector no arri-
barà a totes les botigues. “Tot i
l’optimisme, encara falta un es-
forç més perquè la recuperació es
faci extensiva a tots els comer-
ciants”, reconeix Fraile. Aquest
Nadal pot ser un bon primer pas
per assolir aquest objectiu comú.

» El ‘Black Friday’ esperona els botiguers, que encaren el Nadal amb una previsió d’un 4% més de vendes
» Fraile, de la Confederació de Comerç, posa èmfasi en l’augment de la “confiança” entre els consumidors

F. Javier Rodríguez
BARCELONA

SOCIETAT4Un dels senyals que
també convida a l’optimisme és
que la despesa per llar durant
aquest Nadal a Catalunya es pre-
veu que serà d’uns 700 euros, una
de les més altes del continent. 

Que aquestes previsions es
compleixin o no pot dependre
en bona mesura dels bancs. I és
que, al llarg d’aquestes últimes set-
manes, les entitats bancàries es-
tan llançant campanyes oferint
crèdits al consum amb uns tipus
d’interès molt baixos. Aprofitant
l’avinentesa nadalenca per inten-
tar millorar els seus marges, les

entitats proposen crèdits a través
de gestors, màrqueting telefònic o
fins i tot amb missatges mòbils.
Tenint en compte que un 12% de
la ciutadania recorrerà a algun
producte financer per fer les com-
pres de Nadal –segons un estudi
del portal Kelisto.es–, la jugada
sembla, si més no, encertada. 

Sigui com sigui, la iniciativa
ja té el vis-i-plau dels comer-
ciants. “Facilitar el crèdit al con-
sum és positiu perquè és una
nova demostració de confiança,
en aquest cas dels bancs cap als
clients”, conclou Fraile.  

Crèdits al consum dels bancs
per incentivar les vendes

Els botiguers ja han donat el tret de sortida a una campanya que ha de suposar un punt d’inflexió respecte a les dels últims anys. Fotos: Gabi Cazado / Ajuntament

Tota la carn a la graella
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Té sentit presentar-se a les eleccions es-
panyoles si ens volem independitzar?
Aquesta és una pregunta que segurament
molts catalans s’han fet en les darreres set-
manes. De respostes, la pregunta en pot te-
nir diverses, però la realitat és que Catalunya
ara mateix forma part d’Espanya i que, en
un escenari on tot indica que el bipartidis-
me espanyol passarà a la història, l’inde-
pendentisme pot tornar a tenir una nova
oportunitat de demostrar la seva força.

A diferència de les passades eleccions
plebiscitàries, en aquesta ocasió les dues
principals formacions independentistes
es presenten per separat. CDC ho fa sota el
paraigua de la coalició Democràcia i Lli-
bertat, on també hi ha Demòcrates de Ca-
talunya i Reagrupament. La coalició té com
a cap de files Francesc Homs, mentre que
el veterà diputat Carles Campuzano serà el
número dos. Homs ha deixat clar que De-
mocràcia i Llibertat defensarà “fins a les úl-
times conseqüències el ‘Sí’”.

Per la seva banda, ERC ha decidit
apostar per una cara nova per liderar la
seva llista. Es tracta de Gabriel Rufián,
membre de Súmate i de l’ANC, que ha sal-
tat a la primera línia política després de

convertir-se en l’activista independentis-
ta castellanoparlant més conegut junta-
ment amb Eduardo Reyes, el president de
Súmate. Rufián estarà acompanyat de
l’històric d’ERC Joan Tardà, que ha afir-
mat que és l’última vegada que la forma-
ció republicana es presenta a les eleccions
espanyoles. “És l'última vegada que anem
a Madrid. Espanya l'única cosa que ens
planteja és la pèrdua de drets i llibertats”,
ha deixat clar Tardà.

Democràcia i Llibertat i ERC no ho tin-
dran fàcil per guanyar les eleccions. Segons
apunten les enquestes, el PSC i, sobretot
Ciutadans, també tenen opcions de ser la
formació més votada. El partit d’Albert Ri-
vera presenta l’eurodiputat Juan Carlos Gi-
rauta com a número 1 de la llista, mentre
que els socialistes tornen a confiar en Car-
me Chacón tot i haver estat molt allunya-
da de Catalunya en els últims anys. 

Els que tenen més complicat disputar la
victòria a les quatre formacions anteriors són
el PP i En Comú Podem. A Catalunya els po-
pulars han deixat de ser la referència de l’u-
nionisme i de Jorge Fernández Díaz s’espera
que cobreixi l’expedient. Per la seva banda,
En Comú Podem -la marca catalana de Po-
dem-, amb Xavier Domènech al capdavant
i Ada Colau tancant la llista, aspira a millorar
la proposta fallida de Catalunya Sí que es
Pot. Per últim, la lluita de Duran (Unió) se
centrarà a no quedar fora del Congrés.

» L’independentisme aspira a tornar a demostrar la seva força en les pròximes eleccions espanyoles

Albert Ribas
BARCELONA

7 candidats, 3 grans blocs

20D: una partida que cal jugar

ABSÈNCIA4“No ens presentem a unes
eleccions a les quals no ens sentim in-
terpel·lats a fer-ho. El Parlament es-
panyol no és un marc d’oportunitat per
a la consecució de la independència”.
Així de clar es va manifestar la CUP el
passat set de novembre a Perpinyà du-
rant la celebració del seu Consell Polí-
tic, en una trobada que va servir perquè
la formació de l’esquerra independen-
tista descartés presentar-se a les elec-
cions espanyoles del 20D.

Aquell dia la CUP va remarcar que el
seu objectiu era centrar tots els esforços
dels pròxims mesos “en la construcció de
la República Catalana”. Uns dies abans

d’aquella decisió, la diputada Anna Ga-
briel va afirmar, en una conferència or-
ganitzada per l’ANC de Gràcia i pregun-
tada per si aquesta decisió podia deixar
orfes els seus votants, el següent: “De-
penent de què fem el 20D deixaríem or-
fes els votants? Potser sí. Tampoc no se-
ria la primera vegada. Nosaltres ens
presentem a les eleccions municipals des
de fa molts anys. La nostra cultura polí-
tica tampoc no situa als comicis electo-
rals la seva preeminència. Ens presentem
a les eleccions quan creiem que té sentit”. 

Aquesta vegada no ho faran i ara cal-
drà veure com respon el seu electorat: si
opta per un altre partit o es queda a casa.

CUP: “No té sentit presentar-s’hi”

INDEPENDENTISTES
FRANCESC
HOMS

Democràcia
i Llibertat

“El que acredita que 
el procés va en serio és 
que hi som nosaltres”

GABRIEL
RUFIÁN
Esquerra
Republicana
(ERC)

“Necessitem que a CDC li
vagi bé però que a nosaltres

ens vagi una mica millor”

UNIONISTES
JUAN 
CARLOS
GIRAUTA
Ciutadans
(C’s)

“Som els hereus del 
catalanisme polític,

a diferència dels que 
volen trencar Espanya”

CARME
CHACÓN
Partit dels
Socialistes
(PSC)

“El PP va tard però 
no es quedarà fora 

de joc i serà a la 
reforma constitucional”

TERCERA VIA
XAVIER

DOMÈNECH
En Comú
Podem

“El 20 de desembre és el
nostre gran moment pel

canvi i ho hem de fer junts”

JOSEP A.
DURAN 
I LLEIDA
Unió

Democràtica

“Vull jugar un paper en el
nou tauler per a Catalunya 

i per a tota Espanya”

JORGE
FERNÁNDEZ

DÍAZ
Partit 

Popular (PP)

“El que convé és 
abandonar la rauxa,

tornar al seny i
obrir una nova etapa”



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
5 | líniasants.cat2 desembre 2015



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
| 6 líniasants.cat 2 desembre 2015



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
7 | líniasants.cat2 desembre 2015



| 8
Opiniólíniasants.cat 2 desembre 2015

Un diari plural Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

La sèrie d’èxit de TV3, “Merlí”,
presenta un professor de filosofia
en contacte amb els seus joves
alumnes de l’institut. Els tracta
d’una manera diferent que altres
professors, amb tota una filosofia,
que no acaba d’encaixar amb la vi-
sió del director i de companys
seus. Aquest home destaca per ser
“diferent”, en la forma d’ensenyar
i d’establir empatia amb els seus
alumnes. Els tracta com a perso-
nes amb la seva pròpia personali-
tat i no com a submisos deixebles.
En flagrant contraposició, hi ha el
senyor Montoro, un personatge
ben diferent. Ell no para de re-
nyar els que formen el Govern en
funcions de la Generalitat. És com
un mestre ressentit al qual els seus
alumnes li dirien col·loquialment,
amb el llenguatge a l’ús, que va
mal follat i que està enfadat amb el
món dels independentistes. Per
això els castiga, els renya, els ar-
racona de cara a la paret i pro-
posa als altres mestres i subalterns
que facin d’espietes i delators si
detecten alumnes díscols que es
gasten els diners en “maria” i al-
tres vel·leïtats. Té un programa
escolar i posa uns deures molt di-
fícils de fer, comminant-los a pre-
sentar-los quan abans millor,
complint amb les seves obliga-
cions si volen tenir bona nota a fi-
nal de curs. I, si no s’espavilen per
presentar-los en la data prevista,
els alumnes que no els portin fets
els castigarà, fent-los treure els xi-
clets del pati i netejar els vàters.
Cansats d’aquestes humiliacions,
pot ser que els alumnes, d’acord
amb els seus tutors, canviïn de
centre escolar i deixin plantat el
mestre perepunyetes i torraco-
llons. Adéu senyor Montoro, mar-
xem a un altre institut.

4Merlí i Montoro
per Jordi Lleal

#Bany#MasOMarç #BèlgicaBlindada

4Una UEFA molt arbitrària
per Josep Loste

Fa uns dies, el “gran” (és un dir,
perquè ja només ven 36.000
exemplars) diari de l’establish-
ment, tremolós davant l’inici del
primer pas cap a la creació d’un
estat sobirà que podia tenir ca-
ràcter irreversible, va titular un
editorial furibund contra el so-
biranisme tot exigint una “recti-
ficació”. És el títol d’un llibre
col·lectiu de fa alguns anys d'o-
pinadors del dependentisme
com ara l’Antoni Puigverd, en
Lluís Bassets o l'Enric Juliana i en
essència (ara parlo de memòria)
el d’un mític article de l’histo-
riador Ferran Valls i Taberner al
mateix mitjà després de l’en-
trada de les tropes franquistes a
Barcelona el 1939. 

Cinc mil vots a la província de
Barcelona o la tupinada del vot
exterior, com vulgueu, han ge-
nerat des del 27-S aquest 62 a 63
de Junts pel Sí contra tots els al-
tres (absent la CUP) que ho ha
complicat tot extraordinària-
ment. Massa. És hora ja potser de
dir que, després d’haver-ho in-
tentat molt aquests dies, tots
plegats no ens en sortim. L’arti-
cle d’Andreu Mas-Collell, que evi-
dencia les reticències al procés
manifestades per un sector del
Govern vigent des del primer dia,
posa damunt la taula el conven-
ciment d’un dels protagonistes
que és millor anar a noves elec-
cions. Una decisió, a la vista del
desacord existent, que comença
a semblar irreversible.

En Santi Vila ja escalfa la ban-
da. L’únic acord al qual semblen

haver arribat la majoria dels
protagonistes és justament
aquest. Convergència guanyarà
temps per refundar-se mentre la
CUP manté la seva puresa ideo-
lògica al marge de qualsevol
transformació real. Però, sobre-
tot, enmig del desastre, tots dos
podran culpabilitzar l’adversari
de la situació i mirar de sortir-ne
reforçats. L’establishment veurà,
finalment, després de tants in-
tents, blocat el procés i premia-
rà la “rectificació”. 

El resultat, un escenari en el
qual, després de noves eleccions
al març, es combinarà la impo-
tència del carrer i de la societat ci-
vil organitzada davant la tria
feta pels seus líders polítics, un
Govern de la Generalitat auto-
nomista de configuració encara
més impossible i una ofensiva
sense procedents de l’Estat es-
panyol, comandat pel Partido Po-
pular i Ciudadanos, contra les
restes inerts d’allò que va ser l’au-
tonomia de Catalunya. Perquè el
cert és que, per més voltes que hi
vulguem donar, per a la majoria
dels independentistes la inde-
pendència en si mateixa no ha es-
tat la primera prioritat. 

N’hi havia d’altres, abans,
de tipus personal, partidista i
ideològic. Així que seran ja els
nostres fills els qui hauran de pro-
tagonitzar el següent embat his-
tòric contra l’Espanya que ara ja
es frega les mans. Confiem que
almenys siguin a temps d’ex-
treure d’això que ens ha passat les
lliçons oportunes.

per Joan Granollacs

4Cap a la “rectificació” autonomista

Com és possible que un orga-
nisme, teòricament seriós, com
és la UEFA compari el cas de les
estelades amb Kosovo, Palesti-
na, Albània o Xipre? No hi ha
dubte que la burocràcia futbo-
lística de la UEFA, força cor-
rupta, està molt mal informada,
ja que l’estelada, per damunt de
tot, és un símbol de pau, lliber-
tat i justícia alliberadora. A més,
l’estelada és una bandera per-
fectament legal, reconeguda
oficialment pel Parlament de
Catalunya. No s’entén que la
UEFA vulgui aplicar al Barça
una multa de 40.000 euros
pels fets succeïts el 29 de se-
tembre en un partit contra el
Bayer Leverkusen.

Davant d’aquesta atzaga-
iada legal de la UEFA, l’asso-
ciació Drets, en nom de diver-
sos socis del FC Barcelona, ha
presentat als Jutjats de Barce-
lona una demanda per vulne-

ració dels drets fonamentals.
És indigne que la UEFA pre-
tengui sancionar d’una ma-
nera tan arbitrària la millor, i
més cívica, afició del món.
Aquí fa la sensació que la
UEFA s’ha deixat influir pel
dogmatisme anticatalà del go-
vern espanyol. L’Associació
Drets recalca que l’estelada és
un símbol provisional de Ca-
talunya que representa un an-
hel i reivindicació democràti-
ca, legítima, legal i no violen-
ta. A més, la sanció injusta de
la UEFA contra el Barça vul-
nera els articles 16, 20 i 25 de
la CE.

En síntesi, aquesta és una
multa coercitiva, de caràcter
polític, que coarta la llibertat dels
socis del Barça i d’una gran ma-
joria de catalans, que volen ex-
pressar les seves, justes i legíti-
mes, aspiracions envers una
Catalunya lliure i sobirana.

@Mas_Enfurecido: Dos conillets no es
posaven d’acord. Un volia fugir pel forat
esquerre i l’altre pel dret. El llop va arribar i
se’ls va menjar als dos. Fi.

@josemaprieto: Humor en tiempos de
cólera. #Bélgica llena Twitter de gatos ante
la petición de silencio de su Policía. Ge-
nialidad.

@ArmandIlla: Avui 500 milions d'espec-
tadors han vist com el Barça ha fet un bany
al Madrid. Ara que el consell de ministres
faci un recurs al TC.
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@encampanya: Molt bé. Noves eleccions
plebiscitàries el març. Però no sobre la in-
dependència, sinó sobre Artur Mas.
#JuntsPerMas.

@JosepCabayol: La doctrina del shock
continua desenvolupant-se a Europa. A
Bèlgica i a França els exèrcits són al carrer
per combatre, diuen, el terrorisme.

@ToniLlambrich: Ho pots entendre de les
dues maneres: que el Barça li ha fotut un
bany o que el Madrid no ha fotut res. Les
dues són certes.

Un diari obert

Opinió en 140 caràcters

Les pròximes eleccions generals poden
confirmar un canvi de paradigma. A
Castella tots els focus estan sobre l’efecte
podemaire i l’efecte ciutadà en el bi-
partidisme espanyol. Però si el biparti-
disme estatal s’esberla definitivament no
serà pels mèrits d’aquests dos partits.
Tan Ciutadans com Podem no repre-
senten nous espais polítics, sinó que
simplement s’aprofiten de l’esgota-
ment del PP i del PSOE, desgastats des-
prés de trenta anys d’una alternança tan
viciada –ara jo et deixo remenar a tu i
després tu em deixaràs remenar a mi–
que al final els nivells de corrupció els
han acabat ofegant. És més una reno-
vació de sigles que no pas d’espais.

Perquè, tot i ser unes eleccions espa-
nyoles, el canvi de paradigma no és cas-
tellà, és català. És a Catalunya on ja fa tres
legislatures que hi ha set colors al Parla-
ment i on en fa cinc que cap partit pot go-
vernar amb una majoria clara. Perquè els
tres últims parlaments amb més colors
de la història s’afegeixen a dues legisla-
tures anteriors dominades per dos tri-
partits sorgits per l’esgotament del pu-
jolisme, després de 23 anys d’hegemonia.
Al nostre país, doncs, els espais polítics
fa cinc legislatures que es belluguen,
que evolucionen. I el motor no ha estat
la corrupció, com passa a Castella.

A Catalunya el motor ha estat l’inde-
pendentisme. Un moviment polític que
en tan sols vint anys ha passat de l’ex-
traparlamentarisme d’extrema esquerra
a governar el Parlament amb una trans-
versalitat insòlita. No hi ha, ara i aquí, cap
opció política que pugui disputar-li les
majories, ni al Parlament, ni a les Dipu-
tacions ni als ajuntaments. De fet, enca-
ra que totes les opcions polítiques no in-
dependentistes s’apleguessin en un sol
bloc –en un acte antinatura– tampoc no
sumarien prou per ser una alternativa a
l’independentisme. L’hegemonia és acla-
paradora. El país s’ha despertat i tot el sis-
tema de partits ha quedat trasbalsat.

I com a mostra d’aquest trasbals, no-
més cal mirar les candidatures catalanes.
Convergència no només ja no va amb
Unió sinó que ara ja no es diu CDC, ara
es diu Democràcia i Llibertat. El seu soci

de coalició al Parlament, Esquerra, es pre-
senta per separat, i ho fa mantenint el
nom, però amb un candidat que no no-
més és absolutament nou a l’escena po-
lítica, sinó que a més és castellanoparlant,
un fet totalment insòlit dins de l’inde-
pendentisme.

Aquestes dues candidatures esceni-
fiquen clarament la sacsejada catalana.
I al seu costat hi trobem Iniciativa, que
ja es va diluir dins de Catalunya Sí que
es Po, i ara ho ha fet dins d’En Comú Po-
dem. Canvi de nom i canvi de candidat,
que també és totalment nou. Els ecoso-
cialistes, doncs, també intenten adaptar-
se als canvis del país, tot i que mantenint
un clar sucursalisme espanyol, sempre
lligats a Podem, que no renova candidat,
perquè només en té un, que deixarà el
seu escó europeu per anar al Congrés
dels Diputats.

Però mentre l’independentisme es re-
nova i el regeneracionisme estatal d’es-
querres li segueix les passes, els partits de
l’statu quo s’han quedat aturats. El PSC
presenta la mateixa candidata de les
dues últimes eleccions. El PP presenta un
candidat que fa quaranta anys que ocu-
pa càrrecs, i sense manies, perquè ha tin-
gut escó a totes les cambres i institucions
possibles (governador civil, regidor, di-
putat català, diputat espanyol, senador,
secretari d’estat, ministre...). Unió, que a
Catalunya ja és una força extraparla-
mentària, presenta el seu líder de sem-
pre, el líder etern. I Ciutadans també pre-
senta el seu únic candidat, per al qual
aquesta és la quarta campanya electoral
com a cap de cartell.

Vaja, que aquell refrany de “renovar-
se o morir”, atribuït a Unamuno, adqui-
reix, en aquestes eleccions generals, tot
el seu sentit. Un sentit gairebé tràgic, per-
què la màxima aspiració dels partits de
l’statu quo és la de resistir agònicament
a Castella, ja que a Catalunya –i així ho
indiquen totes les enquestes–la seva mort
està més cantada. A partir d’aquí, l’únic
dubte que tindran els agonitzants serà de
calendari: quant temps durarà l’agonia
que va de la mort a Catalunya a la mort
a Castella. I per a aquest dubte, Unamu-
no ja no serveix.

4Renovar-se o morir
per David Bassa

El passat 20N, en les estones lliures en-
tre misses a Franco i homenatges a la
seva memòria, els seus seguidors avui al
govern d'Espanya van decidir passar als
fets i estrangular financerament la Ge-
neralitat. Mas-Colell explica que els
controls d'accés al Fons de Liquiditat Au-
tonòmica (FLA) equivalen a una inter-
venció via l'article 155. Ho confirma Ar-
tur Mas, per a qui està clar que l'Estat
castiga Catalunya per la seva actitud po-
lítica. Diuen Montoro i Sáenz de Santa-
maría que la vigilància més gran busca
garantir una correcta administració
dels fons autonòmics i assegurar la le-
galitat de la despesa. Són els que en qua-
tre anys han saquejat els fons de la Se-
guretat Social, que és de tots i també de
Catalunya, deixant-nos en el 50% del que
van rebre. Els que porten vint anys pa-
gant i cobrant sobresous en negre, tra-
mant Gürtels i Púnicas, volen eliminar
les subvencions a la dependència dels al-
tres però les paguen amb escreix al
pare del president del govern i no cre-
uen que hagin de donar cap mena d'ex-
plicació per tal mesquinesa. Els que pri-
vatitzen allò que toquen i s'ho queden.
Els que han arruïnat el país.

La guerra bruta (o sigui, la guerra a
seques perquè tota guerra és bruta)
contra l'independentisme català va co-
mençar fa molt de temps. Es va voler se-
pultar amb la voladura controlada de la
immundícia del clan Pujol. Es va pre-
tendre seguir administrant dossiers
més o menys falsos contra Mas i els con-
vergents, filtrant operacions policials i
escenificant registres a les seus de Con-
vergència amb grans escenificacions
mediàtiques.

La col·laboració dels mitjans de co-
municació unionistes en l'atac a l'inde-
pendentisme és essencial. Als pasquins
"La Razón" o "ABC" s'hi han sumat "El
País" i un front tancat de xiringuitos di-
gitals finançats amb els fons rèptils. Les
escombraries impreses vénen acom-
panyades del soroll de fons dels galliners
tertulians de ràdios i televisions priva-
des i públiques en què uns indocu-
mentats a sou deixen anar verí catala-
nòfob fins i tot per les orelles. Els au-
diovisuals privats semblen menys sec-
taris perquè toleren una mica més op-
cions no estrictament neofranquistes o
neofalangistes, però sempre que no do-
nin corda a l'independentisme. Fins i tot
"El Intermedio" sembla haver arribat a
la censura encoberta, i la millor prova és
que el propi programa ha cregut con-
venient fer un acudit sobre això mateix.
Un acudit amb poca gràcia.

A la bateria mediàtica s'hi suma ara
un nou pamflet, anomenat "El Español",
que obre una nova via de joc brut es-

campant mentides sobre suposades ac-
tivitats il·legals i violentes de la gent de
la CUP. Preocupant, l'assumpte, no per
allò que hi hagi de cert, que serà pura in-
venció, sinó perquè són els mateixos que
porten més de deu anys deixant anar la
immundícia de l'autoria d'ETA en l'a-
temptat d'Atocha amb l'objectiu d'exo-
nerar els islamistes. O sigui, allò pro-
blemàtic no és la falsedat de la invenció,
sinó que estigui en mans d'autèntic bò-
vids que puguin passar-se lustres repe-
tint les seves mentides i escampant es-
combraries.

El mitjà espiritual per excel·lència,
l'església catòlica, també ha rebut ordres
de sumar-se al front catalanòfob. Els bis-
bes espanyols avisen que les simpaties
independentistes són simpaties pel dia-
ble i que els que anhelen una Repúbli-
ca catalana atempten contra el dogma,
l'Esperit Sant, la fe i qui sap si la virgi-
nitat de Maria. Per sort, els bisbes ca-
talans mantenen a ratlla l'horda de cre-
uats tridentins perquè, si no, ja s'hauria
proclamat la guerra santa a l'altre cos-
tat de l'Ebre.

El govern, els mitjans, l'església i, per
descomptat, l'exèrcit i part de la banca
i l'empresa formen el front compacte de
la guerra bruta contra Catalunya. Fa
temps que no s'esgrimeixen raons (mai
no hi van ser), ni es recorden tradicions
(són inventades), ni s'addueixen senti-
ments (sempre van ser simulats). Ara
són els "desplantes", els exabruptes,
els insults, les amenaces i les mentides.
Tot s'hi val per trencar la voluntat d'e-
mancipació d'un poble. Els indepes es-
tan sols i només compten amb les seves
pròpies forces. Per això és important que
puguin confiar en elles.

Perquè el front contrari, el de la gu-
erra bruta, és compacte. No només el
conformen els elements citats. També
s'hi inclouen els partits polítics de
fora i de dins del parlament espanyol.
Tots donen suport a l'hostilitat del
govern central envers Catalunya, ins-
pirada en la tradició franquista. No la
qüestionen. En allò referent als as-
sumptes catalans, l'oposició no existeix.
Tampoc en la resta, però aquest és un
altre assumpte. El menys compromès
amb allò més brut de la guerra bruta
contra Catalunya, Podemos, també
deixa fer, ja que sap que un mínim de
comprensió el desplomarà de vots i, a
Catalunya, la seva organització de con-
fluència, CSQP, no només deixa fer sinó
que és part activa en obstaculitzar l'a-
cord entre JxSí i la CUP.

Davant l'allau de la guerra bruta, la
responsabilitat del bloc independentis-
ta de forjar un acord per fer públic el 21
de desembre, no abans, és històrica.

4Joc brut en tots els fronts
per Ramón Cotarelo
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Com valora aquests primers
mesos de feina al capda-
vant del Districte?

Han estat uns mesos intensos, d’a-
terratge i de conèixer moltes per-
sones i associacions. Hem comen-
çat fent-nos un mapa mental de l’en-
tramat del districte i ja hem posat fil
a l’agulla a les nostres prioritats,
que no són altres que curar les feri-
des provocades per la crisi econò-
mica. Dit això, liderar un districte com
aquest és un orgull. Sants-Montjuïc
té un teixit social molt ric i dinàmic
i un passat obrer envejable. Per
tant, per a mi és una satisfacció ser-
ne ara el regidor. 

Vostè s’estrena en la política insti-
tucional i, com bé diu, ha estat l’es-
collit per liderar un dels districtes
tradicionalment més reivindica-
tius. Més enllà d’aquesta satisfac-
ció que cita, com ho afronta?
Amb molt sentit de la responsabili-
tat. Quan un està en un projecte
que s’ha marcat uns objectius tan
ambiciosos i que ha generat una
gran expectativa de canvi, cal una

interpel·lació permanent molt forta
amb un mateix i amb la resta de
ciutadans. Es tracta d’un compro-
mís molt exigent. L’afrontem amb
il·lusió però sent conscients que
també implica una sèrie de sacrifi-
cis. El cost personal és alt perquè el
llistó també ho és i volem estar a
l’altura.

Coneix bé la realitat de Sants-
Montjuïc?
Encara no m’atreveixo a dir que la
conec bé. L’estic coneixent. Fa només
quatre mesos que sóc aquí i em
semblaria un acte d’arrogància
parlar amb aquests termes. Conec
l’esperit i el tarannà del districte,
l’impuls de la seva gent i les seves
aspiracions. Però encara em falta
molt per conèixer, sobretot els car-
rers i les places d’arreu del districte
sobre el terreny. Sants-Montjuïc és
molt extens i, en aquest sentit, co-
nèixer-lo realment en profunditat
és molt difícil.

Durant l’anterior mandat vostè es
va mostrar crític amb l’exregidor
Martí, sobretot respecte a Can
Vies. Què poden notar de diferent
els veïns amb vostè de regidor?
No estic aquí per comparar-me
amb l’exregidor Martí ni per criti-

car-lo, sinó per centrar-me en el
present i el futur. Tenim molta feina
per davant i molts reptes damunt
la taula, començant pel que vostè
cita: Can Vies. No podem perdre
temps parlant del passat.

Parlem de Can Vies, doncs.
Can Vies no són només quatre pa-
rets. Qui pensi això s’equivoca. Can
Vies és un referent cultural, polític

i d’oci important del barri, i a més
és intergeneracional. És cert que
en un determinat moment va cau-
sar una sèrie de conflictes i molès-
ties, però ara hem de celebrar que
això ja no és així. 

Hi ha qui no ho veu com vostè i, en
tot cas, el conflicte està en stand
by. Alguna cosa s’haurà de fer.
Nosaltres volem afrontar la qües-
tió sense apriorismes, sense arro-

gància, amb molta prudència i
cautela i des d’un diàleg que, en
comptes de posar per davant una
excavadora, plantegi els diferents
escenaris de futur sense descartar-
ne cap d’entrada. El que tenim molt
clar és que hi ha un element comú
que comparteix tothom, tant els
que volen que Can Vies continuï al
barri com els que volen que s’en-
derroqui: que no es tornin a produir
els aldarulls del passat. 

D’acord, però més enllà d’això
sembla que hi ha pocs consensos
més.
Per això estem iniciant una ronda
de contactes amb tots els actors
implicats per sondejar els ànims i, a
partir d’aquí, poder treballar. Som
conscients que hi ha dues posi-
cions molt marcades: els que volen
que Can Vies s’enderroqui i es com-
pleixi amb el pla que estava apro-
vat i els que volen que es modifiqui
el pla per fer compatible el projecte
de les vies amb l’existència de Can
Vies. Però crec que sí que hi ha més
consensos.

Quins?
Amb el que també crec que tot-
hom està d’acord és que, si Can
Vies es manté, ha de ser un equi-

pament públic on no es produeixin
les molèsties del passat. Ara bé,
sigui el que sigui que passi amb
Can Vies, seran els veïns els que ho
decidiran.

A través d’un procés participatiu?
Sí, però encara no ho tenim definit.
Ara bé, tinc clar que hi haurà algun
procés de participació ciutadana al
voltant de Can Vies. De fet, als con-
sells de barri ja s’està produint un
debat sobre el centre, però volem
formalitzar un espai específic per
abordar la problemàtica i afavorir
que els dos sectors dels quals par-
lava abans puguin escoltar-se mú-
tuament i arribar a una solució.

Quina preferiria vostè? Recordo
que es va posicionar a favor de la
continuïtat del centre durant el
desallotjament i les protestes del
maig del 2014.
No, no em vaig posicionar a favor de
la continuïtat del centre. Em vaig
posicionar en contra de l’enderroc,
perquè pensava que les vies de dià-
leg no s’havien exhaurit i fer aquell
pas em semblava precipitat. I ho se-
gueixo mantenint. Per això les mà-
quines no han tornat a Can Vies. Ara
bé, si el centre ha de continuar o no,
repeteixo, ho decidiran els veïns.

Jaume Asens
Regidor de Sants-Montjuïc

Text: Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Marmol

“Podríem plantejar-nos avançar nosaltres la
inversió per fer arribar el metro a la Marina”

“Fer molts processos
participatius planteja
una problemàtica: el
risc d’esgotar la gent”
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Vostè ja ha avançat, però, que el
seu govern no descarta modificar
el Pla General Metropolità per sal-
var el centre.
Sí, no ho descartem. És una possibi-
litat que, com he dit abans, planteja
un dels sectors i, per tant, és legítima
com qualsevol altra. El que hem de
fer és posar-les totes a debat i, entre
tots, escollir la millor.

Hi haurà novetats al respecte abans
d’acabar l’any?
És el meu desig. M’agradaria que al-
menys les diferents propostes de
futur estiguessin definides, si més
no a grans trets, abans d’acabar
l’any. Perquè cal que, quan puguem
convocar el procés participatiu, els
termes del debat estiguin clars.

Suposo que té certa pressa perquè
tot plegat pot acabar endarrerint
l’execució de la tercera fase de les
obres de cobriment de les vies.
No, això no em preocupa, perquè
en principi tenim temps suficient.
No crec que una cosa afecti l’altra.
No hi interferirà. Tenim marge.

Deixant de banda Can Vies, i par-
lant d’urbanisme, què tenen pen-
sat fer en el cas de l’ambiciosa
reforma projectada per l’anterior
govern a la zona del Morrot?
Per a nosaltres, en aquesta zona la
prioritat és millorar les condicions de
seguretat de la Ronda, però no am-
pliar la seva capacitat de trànsit. Això
és el que tenim a l’agenda ara.

I en el cas de convertir Montjuïc en
un gran nucli museístic?
El problema de Montjuïc és que és

un espai públic que acull moltes
activitats i que està força saturat. I
això genera problemàtiques en els
barris de l’entorn: de trànsit, de so-
roll... El que estem intentant és re-
duir aquest ús intensiu que es fa de
la muntanya. 

Es pot posar tot en el mateix sac?
El tema dels museus és un cas a
part, és cert. Són un tipus d’equipa-
ments culturals que creiem que
també se’n beneficien els barris i
que no generen les molèsties d’al-
tres usos de la muntanya. Però nos-
altres no farem projectes faraònics,
sinó que la nostra aposta és conso-
lidar allò que ja existeix. En el cas del
MNAC farem una excepció, perquè
l’ampliació prevista té un cost assu-
mible i la tirarem endavant. Però en
el cas de la resta el que farem és
mantenir-los i conservar-los, per-
què ara mateix estan en unes con-
dicions molt precàries.

Seguint amb Montjuïc, un tema
que va aixecar polèmica en l’ante-
rior mandat va ser la regulació de
l’accés al Castell. Es planteja can-
viar-ho?
Ara mateix no. Potser més enda-
vant ho estudiarem, però per ara
no ho tenim previst. En aquest cas,
a diferència del Park Güell, no sóc
conscient que al districte hi hagi
una demanda ciutadana en aquest
sentit. De fet, crec que la majoria de
visitants del Castell de Montjuïc
són turistes i, per tant, ja està bé
que paguin perquè això ajuda a fi-
nançar, per exemple, la gran pro-
gramació cultural que s’hi realitza,
que és molt àmplia i ambiciosa.

I a la Marina, finalment veuran
arribar el metro? Els veïns ja van
dir fa poc que veuen “insuficient”
la proposta d’obrir una estació.
Volen el pa sencer.
Aquesta proposta la va fer Es-
querra. Nosaltres no hem parlat
mai en aquests termes. La reivindi-
cació del pa sencer dels veïns és la
que nosaltres intentarem aconse-
guir. L’hem assumit com a pròpia i

l’hem traslladat tant a la Generali-
tat com a l’Estat. Això no vol dir que,
en el futur, si fracassen aquestes
vies, puguem plantejar-nos la pos-
sibilitat d’avançar la inversió nosal-
tres, sempre que la Generalitat ens
reconegués el deute.

Vostè vol obrir totes les esta-
cions, per tant.
La voluntat és aquesta. Després la
realitat molts cops t’obliga a ade-
quar els desitjos a les possibilitats.
Dit això, es tracta d’un tema molt
sensible i crec que hem d’actuar
amb molta responsabilitat i molta
prudència per no generar falses ex-
pectatives. Per tant, no vull ni puc
dir que ho farem, perquè estaria
cometent un acte d’irresponsabili-

tat envers uns veïns que estan molt
molestos amb aquest tema. Fins
ara hi ha hagut massa promeses in-
complertes.

Una altra reivindicació veïnal és la
recuperació del Teatre Arnau. Vos-
tès també ho portaven al pro-
grama.
Per a nosaltres és una inversió prio-
ritària, sí. I, per tant, volem poder-la
incloure en el futur Pla d’Inversió
Municipal. Tenim un estudi de re-
habilitació de l’espai que situa el
cost de l’actuació en uns 10 milions
d’euros. Ara tot plegat ho volem
posar a disposició dels veïns i dels
diversos actors implicats perquè ho
puguin examinar i fer-hi esmenes
o comentaris. Per tant, la idea és
obrir un procés participatiu per de-
cidir si tirem endavant la rehabilita-
ció i quin ús donem a l’espai. 

Canviant de tema, el turisme es
presenta com un dels principals
reptes del mandat, sobretot al
Poble-sec. Quin és el seu full de
ruta al respecte?
El turisme és el principal motor d’a-
questa ciutat. Ara bé, creiem que
fins ara hi havia un cert desgavell i
desgovern al respecte i nosaltres
volem posar ordre. No tots els bar-
ris es poden tractar igual, això està
clar. En el cas del Poble-sec, que és
una de les zones que més ha patit
la saturació turística, i més concre-
tament el carrer Blai, ens hi hem
posat a treballar des del principi.
Hem propiciat que veïns i restaura-
dors s’hagin escoltat mútuament i
crec que hem pogut arribar a un
cert consens que ens ha de perme-
tre que la situació millori.

Veu possible, com demanen els
veïns, un o dos dies al mes sense
terrasses al carrer Blai?
Ho estudiarem. No sé si és viable o
no, però em sembla que pot ser in-
teressant que hi hagi un dia amb una
temporalitat determinada en el qual
els veïns puguin recuperar l’espai pú-
blic. Però coses com aquesta són les
que hem de decidir entre tots.

Fins ara ha parlat molt de partici-
pació. Ja podran fer tants proces-
sos participatius?
[Somriu] És una bona pregunta. És
clar que tot plegat planteja una
problemàtica: el risc d’esgotar la
gent. És veritat que hem posat un
llistó molt alt en aquest sentit. En

tot cas, si veiem sobre la marxa que
hi ha una saturació i un cansament
de la ciutadania a l’hora de partici-
par, revisarem els processos. Però
ara no és el moment de rebaixar as-
piracions, i menys en un districte
amb un teixit social tan ric. Sense
anar més lluny, una mostra de la vi-
talitat de Sants-Montjuïc és els seus
mitjans de comunicació locals, com
Línia Sants, que cohesionen els bar-
ris i creen sentiment d’identitat.

Qui també cohesiona els barris és
el petit comerç, molt dinàmic aquí
al districte.
Sí, som un dels districtes que tenim
un comerç més dinàmic. Per exem-
ple, l’Associació de Comerciants de
Creu Coberta té una sèrie de projec-
tes molt interessants i amb un con-
tingut molt ètic. Tot plegat m’ha
sorprès i m’ha trencat alguns preju-
dicis que tenia del sector. Més enllà
de la seva vocació empresarial,
aquests botiguers es preocupen pel
benestar del seu barri i això segur
que farà que ens entenguem millor.

Acabo preguntant-li pel procés
sobiranista. Vostè és indepen-
dentista declarat i va votar a favor
d’una declaració institucional al
plenari del Districte de suport a la
República Catalana. Li agradaria
tenir un Ajuntament més implicat
en el procés?
Home, jo crec que hi està força im-
plicat... Però bé, potser sí! [somriu].
El que vull dir és que no tots hi
estem igual d’implicats. És veritat
que, en aquest tema, els diferents
regidors tenim diversitat d’opinions.
Però hi ha un punt de consens, que
és el dret a decidir.

Vostè és el regidor més indepen-
dentista del govern?
No ho sé... [somriu]. Un dels que
més el preocupa la qüestió nacional
sí, però no sé si el que més. Ara bé, el
compromís democràtic de tots és
molt clar. I en això no fallarem cap.

“Els comerciants de
Creu Coberta tenen
projectes molt ètics.

M’han trencat alguns
prejudicis que tenia”

“Els mitjans de
comunicació locals,

com Línia Sants,
cohesionen els barris

i creen identitat”

– Li agradaria tenir un Ajuntament
més implicat en el procés sobiranista?

– Home, jo crec que hi està força
implicat... Però bé, potser sí! [somriu].
El que vull dir és que no tots hi estem
igual d’implicats. Però hi ha un punt 
de consens, que és el dret a decidir.
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Jordi Suñé i les fundacions Artesà
i Sierra i Fabra, Medalles d’Honor
RECONEIXEMENT4L’Ajuntament
va reconèixer a finals de novem-
bre  amb la Medalla d’Honor de la
Ciutat, que entrega a 15 entitats i
10 persones a títol individual per
la seva “contribució al desenvolu-
pament de la consciència ciuta-
dana, per les seves virtuts i els seus
valors cívics”, a Jordi Suné, a la
Fundació Artesà i a la Fundació
Jordi Sierra i Fabra.

Suñé és nascut a la Bordeta  i
és una persona molt lligada a la
Festa Major del seu barri  i un dels
pioners de la creació de l’Asso-
ciació de Veïns de Badal, Brasil i
la Bordeta. També és un promo-
tor de l’esport al barri com a eina
de cohesió social i va ser fins

l’any passat president de la So-
cietat Esportiva Mercat Nou Ma-
gòria. 

Pel que fa a la Fundació Ar-
tesà, es tracta d’una entitat nas-
cuda el 1979  com a Associació de
Pares de Discapacitats Psíquics
del Poble-sec. Actualment ofereix
atenció a un gran nombre de
persones amb discapacitat in-
tel·lectual i col·labora amb diver-
ses universitats i amb altres en-
titats i institucions. Per últim, la
Fundació Jordi Sierra i Fabra,
amb seu a Sants-Badal, va ser re-
coneguda en l’àmbit de ciutat
per la seva tasca en la promoció
de l’educació i la cultura entre els
més joves.

URBANISME4Les obres d’ur-
banització de la cobertura de les
vies de Sants acabaran, si les
previsions del Districte no fallen,
l’estiu de l’any que ve. Segons ha
publicat El3.cat, l’objectiu del
govern seria fer la inauguració
durant la Festa Major.

Així doncs, amb aquest ca-
lendari a la mà es descartaria
obrir el tram entre el carrer de
Sants i rambla de Badal just des-
prés de Nadal, tal com reclamen
des de l’Associació de Veïns  de

Badal, Brasil i La Bordeta per tal
que la gent pugui gaudir més
d’aquesta zona. 

El gerent del Districte, Fran-
cesc Jiménez, però, ha assegu-
rat a El3.cat que caldrà esperar
a l’estiu perquè “és difícil com-
patibilitzar el pas de la maqui-
nària que ja està gairebé aca-
bada amb l’obra que ha de con-
tinuar fins a Riera Blanca”. Tot
i això, des del Districte no es
descarta trobar una fórmula
que permeti obrir parcialment

aquest tram. De moment s’han
accelerat les obres en el tram del
carrer d’Antoni Capmany a l’al-
çada de rambla de Badal, on
pròximament es farà una este-
sa de cables per instal·lar noves
enfiladisses de vegetació i arre-
bossats de mur.

D’altra banda, el tram que va
del carrer de Sants a Riera de
Tena “podria estar finalitzat
aproximadament a finals d’a-
quest any 2015” ha avançat Ji-
ménez a EL3.cat. 

Successos | Desarticulat un grup criminal que cometia robatoris 
Els Mossos d’Esquadra de la Unitat d’Investigació de la comissaria del districte van 

desarticular a finals de novembre un grup criminal especialitzat en robatoris amb força a 
l’interior de domicilis  de Barcelona i en municipis del Vallès Occidental i Oriental. La policia 

catalana va poder detenir tres membres del grup a pocs quilòmetres de la frontera francesa. 

Foto de família dels premiats. Foto: Facebook

El calaix de les vies, llest a l’estiu

Coincidint amb el Dia Interna-
cional per a l’Eliminació de la
Violència envers les Dones, l’A-
juntament va tornar a lliurar la
setmana passada el premi  25 de
Novembre. Un reconeixement
que enguany va anar a parar al
Poble-sec gràcies al projecte
‘Protocol d’actuació contra les
agressions sexistes a la Festa
Major del Poble-sec’.

Es tracta d’un projecte im-
pulsat pel Grup de Dones, Les-
bianes i Trans de l’Ateneu Coo-
peratiu La Base i pels Castellers
del Poble-sec, entre altres entitats
del barri. La voluntat d’aquest
projecte és convertir les festes del
barri en “un espai lliure d’asset-
jament”, tal com expliquen els
seus impulsors. Per aconseguir-
ho, afegeixen, cal “generar espais

on ens puguem relacionar de
manera segura, consentida, lliu-
re, horitzontal...” i per això, re-
marquen, “és necessari que la
gent se senti lliure, segura, amb
possibilitats de posar límits...”.

Tot aquest clima permetria,
tal com expliquen al projecte,
“garantir un espai de seguretat i
confiança on, en el cas de produir-
se una agressió sexista, les per-
sones afectades se sentin amb

prou suport i confiança per actuar
per elles mateixes”.

10a EDICIÓ
Enguany el premi 25 de no-
vembre arribava a la seva 10a
edició i, sota el lema ‘Vull ca-
minar tranquil·la. Carrers sen-
se assetjament’, estava dedicat
a la prevenció de l’assetjament
sexual envers les dones en es-
pais públics.

Les guanyadores, amb la regidora Pérez i l’alcaldessa Colau. Foto: Ajuntament

Un projecte del Poble-sec guanya
el premi 25 de Novembre

» Es tracta d’un protocol d’actuació contra les agressions sexistes a la
Festa Major del barri impulsat per diferents entitats poblesequines

Redacció
EL POBLE-SEC

Els veïns encara hauran d’esperar per gaudir de la zona. Foto: El3.cat
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Més de 70 botigues s’inscriuen al 
BCN Shopping & Shooting

La convocatòria del 3r Concurs
de Curtmetratges de Creu Co-
berta, que enguany arriba a
tota la ciutat de la mà de la Fun-
dació Barcelona Comerç, està
tenint molt èxit de convocatò-
ria i de moment ja són més de
70 botigues les que volen que
el seu comerç entri en aquest
concurs. Ara esperem que hi
hagi molts equips de rodatge

per tal que al màxim d’aquestes
botigues els toqui tenir un pa-
per protagonista en un dels
curts que es rodaran durant tot
el mes a la ciutat de Barcelona.

El Concurs de Curts, que ja
arriba a la tercera edició, incor-
pora enguany algunes novetats.
La principal, que els concursants
podran rodar a qualsevol de les
botigues presentades per part

dels eixos comercials de la ciutat,
a través de la Fundació Barce-
lona Comerç, que els agrupa.

A més, els equips disposa-
ran de cinc dies per fer el ro-
datge, durant el període que
ells vulguin de tots aquests
dies previs al Nadal i el curt pot
durar com a màxim cinc mi-
nuts. Esperem les vostres pro-
postes!

Entreguem els 
Premis Q de Qualitat 2015

Durant el Sopar de Nadal
de Creu Coberta, el passat
27 de novembre, es van
entregar els Premis Q de
Qualitat ja tradicionals, en
els quals va ser recone-
guda la tasca de comer-
ciants i amics de l’associa-
ció.

Entre els premiats hi ha-
via el cap de la Guàrdia Ur-
bana del districte Sergi
Amposta, i la responsable
dels Mossos d’Esquadra
Mari Àngels Farré. El Premi
a la Implicació amb Creu

Coberta va ser per al mem-
bre de la junta Joan Galera,
per al Raúl Lucas, de l’àrea
TIC de l’associació, per a
Antonio Fernández, em-
presari d’èxit al nostre barri,
i per al Marcelo Villanueva,
en l’apartat de mitjans de
comunicació.

Pel que fa a implicació
veïnal, Xavier Jericó va re-
bre la Q de Qualitat a la mi-
llora de l’entorn urbà, i An-
toni Benedico, per a la
trajectòria cívica i comer-
cial.
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Arenas de Barcelona presenta

“Christmas around the World”
T’has preguntat alguna vegada com
celebren el Nadal a Ucraïna? Sabies
que a Tòquio s’esgoten les existències
de menjar d’una famosa cadena de
fast food i que a Islàndia no es Santa
Claus qui porta els regals? Arenas de
Barcelona et porta una exposició
plena de curiositats perquè gaudeixis
de la màgia del nadal al voltant del
món. Benvinguts a “Christmas
around the World”

“Christmas around the World” et
farà viatjar a diferents països mos-
trant-te les seves tradicions nadalen-
ques. A través de 10 peces exposa-
des, coneixeràs curiositats de
celebracions típiques a Itàlia, Regne
Unit, Noruega, etc. Produïda per Are-
nas de Barcelona, “Christmas around

the World” es converteix en l’única
exposició amb aquestes característi-
ques a centres comercials. Gaudeix-la
des del 27 de novembre de 2015 al 4
de gener de 2016.

SABIES QUE...?
Totes les peces exposades provenen
del seu país d’origen.

El pessebre compta amb un sis-
tema d’elements mòbils que creen
acció en moviment com una cascada
d’aigua.

Les matrioskas estan realitzades
per una associació que ajuda a nens
orfes a Rússia.

Els elements ficticis estan realit-
zats amb motllos i decorats minu-
ciosos per semblar aliments reals.

Aquest Nadal… pessebres vivents, 
el Pare Noel i molt més al Poble Espanyol!

Des del 27 de novembre al 4 de gener

Tota la màgia del Nadal es
viurà aquest any al Poble Es-
panyol. Els dies 19 i 20 de des-
embre, de 10 a 21 hores, grans
i petits gaudiran de dos dies
d’activitats en un recinte únic
que es convertirà per a l’ocasió
en un veritable escenari nada-
lenc.

De manera ininterrompuda
s’aniran succeint diverses acti-
vitats. Entre elles, la 3a Mostra
de Pessebres Vivents de Cata-
lunya, en la qual participaran
els pessebres vivents de Lin-

yola i de Sant Feliu de Llobre-
gat, que repartiran les seves
escenes de pessebre de carn i
óssos pels diversos carrers,
places i racons del Poble Es-
panyol. A més, el dissabte 19 a
la tarda tindrà lloc el càsting
de caganers del Pessebre Vi-
vent de Linyola! Un esdeveni-
ment curiós i divertidíssim
que no us podeu perdre…

Un altre dels grans prota-
gonistes serà el Pare Noel, a
qui podreu conèixer personal-
ment… a casa seva! Però això

no és tot. També es faran dos
tallers infantils: un perquè els
nens aprenguin a fer un pes-
sebre de colors amb les seves
pròpies mans i un altre per fer
dolços en forma de ren. I tam-
poc hi faltarà música gospel
en directe, un espectacle de
llums, el clàssic mercat de Na-
dal i tota la decoració que l’o-
casió mereix.

L’entrada al “Nadal al Poble”
tindrà un preu especial de 5€ i
serà gratuïta per a nens de fins
a 4 anys.

Més informació a 
www.poble-espanyol.com
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Imatge del solar on es farà el nou CAP. Foto: El3.cat

SEGURETAT4El titular del jutjat
d’instrucció número 7 de Barce-
lona ha enviat a judici set agents
dels Mossos d’Esquadra que van
participar el 28 de maig de l’any
passat en el desplegament de se-
guretat del desallotjament de Can
Vies i d’una posterior manifesta-
ció de protesta.

Els set policies estan acusats de
provocar lesions a tres joves des-
prés de la manifestació. Un d’ells
va acabar amb el septe nasal tren-
cat i un altre va haver de rebre
punts per un trau al cap. Segons va
informar el Punt Avui, el magistrat
del cas creu que hi ha indicis que
els agents van colpejar les víctimes
de manera gratuïta, ja que aques-
tes van ser detingudes en carrers
allunyats d'on eren els aldarulls.

Set Mossos aniran
a judici pels fets
de Can Vies

REIVINDICACIÓ4L’Ajuntament
va instar el passat 24 de no-
vembre l’Estat a què comenci el
procés que porti al tancament de
tots els Centres d’Internament
d’Estrangers (CIE) i concreta-
ment el de la Zona Franca, que
ara mateix està tancat per obres. 

El tinent d’alcalde de Drets
de la Ciutadania i Seguerat i re-
gidor del Districte, Jaume
Asens, va fer públic aquell ma-
teix dia l’acord del Ple, que té el
suport de totes les formacions
excepte Ciutadans i PP. En de-
claracions a Línia Sants, Asens
ha afirmat que “com a Distric-
te ens sentíem especialment
interpel·lats a lluitar contra
aquesta zona opaca de Sants-
Montjuïc on es vulneren drets
humans i per això ara ens feli-
citem més que ningú per l'acord
aconseguit”.

El consistori vol que
l’Estat tanqui el CIE
de Zona Franca

La Generalitat i l’Ajuntament han
arribat a un acord per desencallar
la construcció de les obres del nou
CAP Sants-Badal i que estableix
que serà el consistori l’encarregat
d’avançar els diners, uns cinc mi-
lions d’euros.

L’acord també estableix que
la Generalitat pagarà un lloguer
a l’Ajuntament quan l’equipa-
ment es posi en marxa. El primer
pas però és l’inici de les obres,
que després de l’acord entre les

dues administracions sembla
que podrien començar l’estiu
de l’any que ve i estar acabades
a finals de 2017.

Aquest CAP, que es construi-
rà en un solar de 2,3 hectàrees del
carrer de Roger, a l’altura de
Joan de Sada, substituirà el CAP
del carrer Carreras i Candi, que
està en males condicions i en el
qual no s’hi havien fet reformes
perquè la construcció del nou
centre estava prevista per més
aviat. En el mateix solar també
està previst que s’hi facin un po-
liesportiu, una escola bressol i un
altre equipament que encara s’ha
de decidir i que els veïns volen que

sigui un equipament de barri
com ara una biblioteca o un au-
ditori. Aquests equipaments, però,
encara no tenen un pressupost as-
signat i la seva construcció arri-
barà més tard que la del CAP.

ELS VEÏNS EL VEUEN LLUNY
Que el nou CAP s’hagi desenca-
llat ha agradat els veïns. Tot i
això, consideren que la ubicació
està una mica allunyada. El pre-
sident de l’Associacidó de Veïns
de Badal, Brasil i La Bordeta ha
afirmat que “11.000 dels 14.000
usuaris són gent gran i pensen
que s’hagués pogut fer en un lloc
més cèntric”.

Redacció
SANTS

L’Ajuntament pagarà les obres
del nou CAP Sants-Badal
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A finals de novembre, l’Ajunta-
ment va presentar un conjunt de
mesures per lluitar contra la vio-
lència masclista que el consistori vol
portar al pròxim plenari del Consell
Municipal en forma de mesura de
govern. L’alcaldessa Ada Colau,
que va presentar aquestes mesures
juntament amb la regidora de Ci-
cle de Vida, Feminismes i LGTBI, Lau-
ra Pérez, va recordar que “al llarg de
l’any 2014 van ser assassinades
nou dones i, en el que portem de
2015, ja han mort cinc dones més
a la ciutat”.

La voluntat del govern munici-
pal és incrementar en més d’1 milió
d’euros el pressupost destinat a co-
brir els serveis que detecten, atenen
i recuperen les dones víctimes de
violència, així com tots aquells pro-
grames dedicats a la prevenció.

ELS DETALLS
Ara com ara, el nou conjunt de
mesures que pretén impulsar l’A-
juntament girarà entorn de dos
grans eixos: la creació d’un nou

sistema de recollida de dades i l’a-
valuació, revisió i millora dels serveis
que actualment estan en marxa.

Ja que el consistori considera
que “els sistemes d’informació te-
nen moltes limitacions” i que no es
recullen “altres formes de violència
masclista que es produeixen”, el go-
vern municipal vol crear un sistema
unificat de recollida i anàlisi de les
dades de totes les formes en les
quals es manifesten les violències

masclistes a la ciutat, de manera
que es puguin fer públiques en in-
formes bianuals amb difusió al
portal web municipal.

També hi ha la voluntat de re-
visar i millorar el Sistema d’Infor-
mació d’Acció Social (SIAS) o l’apli-
cació del Sistema d’Atenció, Recu-
peració i Acollida (SARA), perquè re-
cullin les dades de les persones
ateses en els serveis d’atenció i re-

cuperació, incloent-hi totes les aju-
des vinculades a aquests processos.
Altres serveis que l’Ajuntament es-
tudiarà són els Centres de Serveis
Socials Bàsics (CSS), el programa de
teleassistència mòbil per a vícti-
mes de violència de gènere (ATEN-
PRO), el servei d’Atenció a Homes
(SAH) per a la promoció de relacions
no violentes i els recursos d’acolli-
ment d’urgència i de llarga estada.
Pérez va assegurar que “ara mateix
tenim un problema de col·lapse
als serveis que hem de reforçar”.

DEU ANYS DE LLUITA
Aquesta campanya que vol im-
pulsar l’Ajuntament no és una ac-
ció aïllada. De fet, en la darrera dè-
cada el consistori ha anat incre-
mentant el pressupost destinat als
serveis de prevenció, detecció,
atenció i recuperació de dones
víctimes de violència i dels seus fills
i filles. 

De fet, en els pressupostos de
2015 hi havia una partida inicial de
4,7 milions d’euros, però l’actual
equip de govern considera que
cal incrementar encara més aques-
ta xifra i, per això, proposa un aug-
ment d’1,1milions d’euros en el
pressupost de l’any que ve.

Ni una víctima més
» L’Ajuntament vol incrementar la partida destinada a lluitar contra la violència masclista

» Crear un nou sistema de recollida de dades i revisar i millorar els serveis existents, les prioritats

REIVINDICACIÓ4Des de l’any
1981, el 25 de novembre està reco-
negut com a Dia Internacional per a
l’eliminació de la violència contra les
dones. Per tal de commemorar
aquesta data, tots els districtes de la
ciutat van impulsar actes per reafir-
mar el seu compromís contra aquest
tipus de violència.

A les Corts es va organitzar una
acció de pintura, dansa i lectura sota
el títol Vull caminar tranquil·la. A la
plaça Bonet i Muixí de Sants es va re-
presentar una obra de teatre urba-
na anomenada El crim dels llençols
blancs.  A la rambla del Raval de Ciu-

tat Vella es va celebrar l’acte Prou vio-
lència, juntes podem!, mentre que a
la plaça de la Virreina de Gràcia es va
llegir un manifest i es va fer una ac-
tuació musical a càrrec d’Alba Tor.

A la plaça Eivissa d’Horta-Gui-
nardó es va desenvolupar un mural
de denúncia impulsat pel Centre Cí-
vic Matas i Ramis, mentre que  la seu
del Districte de Nou Barris va mostrar
una pancarta. La biblioteca Manuel
Arranz va ser l’escenari de l’acte ins-
titucional del Consell de Dones de
Sant Martí i a la plaça Orfila de Sant
Andreu es va fer una encesa d’espel-
mes al voltant del símbol de la dona.

La ciutat se suma al 25-N

Colau vol destinar 
6 milions a lluitar

contra aquesta xacra

Redacció
BARCELONA

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

En el que portem d’any ja han mort cinc dones per violència masclista a la ciutat. Foto: Arxiu
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Durant un mes, el Meeting Point
de Creu Coberta acollirà la pri-
mera edició del Christmas Mar-
ket, un mercat nadalenc “d’ins-
piració centreeuropea”, tal com
asseguren des de l’associació,
que oferirà propostes no només
comercials, sinó que també ar-
tístiques i festives. 

A partir de dissabte, el Mee-
ting Point s’omplirà amb una
trentena de casetes de fustes
amb diferents botigues de Creu
Coberta que vendran articles de
regal, com ara roba i decoració de
Nadal. Aquestes parades dona-
ran el caliu necessari a la carpa
del Pare Noel, que fins al 24 de
desembre rebrà els infants per-
què li deixin les seves cartes. 

A més, des de l’eix expliquen
que també hi haurà un pessebre,

tot i que es respectarà la tradició
de no fer-lo fins a Santa Llúcia, el
13 de desembre. 

Per altra banda, el mercat de
Nadal també reservarà un espai
de jocs perquè la canalla s’entre-
tingui en unes dates on són ells
els principals protagonistes. 

Això serà fins a la Nit de Na-
dal. El dia 28 de desembre –i no
és cap broma–, un cop el Pare
Noel hagi fet la seva feina, serà el

torn de Ses Majestats els Reis
Mags d’Orient, que agafaran el
testimoni del vell del Pol Nord i
atendran els desitjos dels més pe-
tits de cara a Reis. 

El Christmas Market també
serà l’escenari de diferents acti-
vitats artístiques i solidàries, com
ara cant coral de nadales, una re-
collida d’aliments i joguines i la
tradicional col·laboració de Creu
Coberta amb la Marató de TV3. 

El Meeting Point és l’escenari del mercat de Nadal. Foto: CC

Creu Coberta instal·larà el seu
primer  ‘Christmas Market’

» El Meeting Point acollirà aquesta fira “d’inspiració centreeuropea”
» El Pare Noel, fins al 24, i els Reis, fins al 5 de gener, hi seran presents 

El Carrer de Sants, a punt per
a la Cavalcada del Pare Noel

CELEBRACIÓ4El Carrer de
Sants celebrarà el pròxim diu-
menge 13 la tradicional Caval-
cada de Nadal de Barcelona del
Pare Noel, un esdeveniment que
arribarà enguany a la seva dis-
setena edició. Una desfilada que
s’erigeix com “l’única d’aquestes
característiques a la ciutat”, se-
gons recorden des de l’associa-
ció organitzadora. 

La cavalcada arrencarà poc
abans de les sis de la tarda a la
confluència del carrer de Sants
i l’avinguda Madrid, i finalitza-
rà un parell d’hores més tard al
carrer Moianès. 

A la desfilada hi participaran
els Gegants de Sants, els Diables
de Sants, la banda i majorets del
Triangle de Sants, l’escola Urban
Dance, l’escola de música La
Fàbrica de Somnis, el grup de
patinatge dels Maristes, l’escola
de dansa Ball Centre i la banda
de música de la Guàrdia Urbana
a cavall, a més de la carrossa del
protagonista de la jornada, el
Pare Noel. 

Des del Carrer de Sants han
volgut agrair “l’estreta” col·la-
boració que han mantingut tant
amb el Districte com amb la
Guàrdia Urbana. 

Els botiguers de la Marina
sortegen un val de 500 euros
CAMPANYA4Per segon any con-
secutiu, els botiguers de la Mari-
na regalaran 500 euros en vals de
compra entre els seus clients. 

Per participar en la campan-
ya, que es durà a terme al llarg
d’aquest mes de desembre, els
consumidors han d’introduir un
tiquet de compra o similar en les
urnes que hi ha instal·lades als co-
merços de l’Associació de co-
merciants de la Marina –prop
d’una vuitantena– amb el seu
nom i un número de telèfon de
contacte, al qual es trucarà en cas
de sortir guanyador en el sorteig,

que se celebrarà el pròxim 5 de
gener a les 12 i serà retransmès a
la Marina FM. 

Aquest és el segon any que es
fa aquest sorteig, després de “l’è-
xit” de l’any passat, quan “van
participar molts clients”, recor-
den des de l’associació, afegint
que iniciatives com aquesta “ser-
veixen per fomentar les com-
pres al barri”. De fet, el guanya-
dor del premi podrà bescanviar
la quantitat del val de 500 euros
la mateixa Nit de Reis a les boti-
gues de l’associació organitzadora
que desitgi. 

El Ple aprova una declaració 
a favor del petit comerç

SUPORT4Durant l’última ses-
sió plenària, celebrada divendres
passat, es va aprovar una de-
claració institucional de suport
al model de comerç  de la ciutat.
El text, presentat per CiU, va re-
bre el suport de totes les for-
macions al Ple, excepte la CUP. 

El document, que va ser lle-
git durant la sessió pel regidor de
CiU Raimond Blasi, estableix
que el comerç de proximitat
barceloní “és el principal gene-

rador de llocs de treball a la ciu-
tat”, valora positivament l’asso-
ciacionisme comercial com “un
dels pilars del model” i assenyala
que el Ple ha de promoure
aquest teixit associatiu, impul-
sar campanyes dinamitzadores
i tirar endavant amb els plans i
mesures elaborats “de forma
participativa”, per tal de defen-
sar el comerç “legal i estable”
com a font generadora de ri-
quesa social i econòmica. 

Història | Núria Feliu presenta el seu llibre al Mercat de Sants
El Mercat de Sants va acollir dimecres passat la presentació del nou llibre de Núria 
Feliu. Dies i records d’infantesa narra, en primera persona, els primers records que 
l’artista santsenca té del barri. A la presentació van acudir Albert Torras, editor del 

llibre; Àngel Casas, amic de Feliu i la directora editorial d’Ara Llibres, Izaskun Arretxe.

Redacció
HOSTAFRANCS

La cavalcada arriba enguany a la dissetena edició. Foto: Carrer de Sants



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
23 | líniasants.cat2 desembre 2015



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
| 24 líniasants.cat 2 desembre 2015



25 | 

2 desembre 2015

Entrevista
líniasants.cat

Vostè ha rebut recentment el
premi Albert González per
la seva promoció  del petit

comerç. S’ho esperava?
Estic molt content. És un reconei-
xement que m’honra molt i que faig
extensiu a tota la junta de Creu Co-
berta. Precisament, amb l’Albert
González, que era Director de Co-
merç, m’unia una forta amistat. Va ser
qui va plantar la llavor de l’amor i de
la dedicació al comerç. Per a ell, el co-
merç no era només estar dins de les
botigues: el que passava a fora tam-
bé li interessava. 

De fet, quan vostè va arribar a la
presidència de Creu Coberta
(2002) la situació general a l’eix no
era gaire positiva.
Totes les fàbriques que hi havia a
Hostafrancs que donaven feina i por-
taven molta gent a la plaça d’Es-
panya ja no hi eren. Per altra banda,
l’urbanisme també estava molt mal-
mès: les voreres estaven deteriora-
des i antiquades...

I com a postres, pocs anys després
es va anunciar que les Arenas aco-
llirien un centre comercial.
Teníem molta por, perquè no sabí-
em els metres comercials que s’hi
instal·larien.

Tanmateix, la seva actitud no va
ser de bel·ligerància, sinó més
aviat d’aliança. 
Els comerciants hem de ser flexibles
com el bambú. No podíem perme-
tre que la plaça de braus oferís la
mala imatge que donava: bruta i
abandonada. A més, allà s’hi va
acabar instal·lant un comerç com-
plementari que no fa mal a Creu Co-
berta. I amb el temps, les Arenas ha
esdevingut un motor dinamitza-
dor i ha donat una marca de quali-
tat al barri. La veritat és que els di-
vendres i els dissabtes va molta

gent cap a les Arenas que també
passa per Creu Coberta. 

És aquest un model a seguir a al-
tres indrets de la ciutat afectats
per la mateixa problemàtica?
Som un cas estrany. No crec que hi
hagi cap altra associació de boti-
guers que estigui unida amb un cen-
tre comercial. Jo sempre dic que les
associacions són una xarxa de rela-
cions i una central de serveis. Per
això, ens hem de relacionar amb par-
tits polítics i altres entitats, com ara
el Poble Espanyol, amb el qual tam-
bé estem associats. Nosaltres mirem
de buscar sinergies. 

Tot aquest ideari està recollit en
el llibre blanc de Creu Coberta
Compartint experiències, que han
presentat fa poc. Quin és l’objec-
tiu d’aquesta publicació?
El comerç ha d’evolucionar i, si tots
aportem una part dels projectes que
ens han anat bé, el conjunt en sor-
tirà afavorit. Nosaltres volem com-
partir les nostres activitats amb la ciu-
tat, com ara el festival Shooping &

Shooting, la Q de Qualitat o les Bo-
tigues Singulars. Pensem que tot
això farà funcionar el comerç de la
ciutat. No volem donar lliçons a
ningú, però creiem que ho hem de
compartir per millorar. 

Creu Coberta és un dels eixos co-
mercials que més campanyes fa.
En tenen pensada alguna de nova?
Ara estem treballant en el Festival In-
ternacional de Cinema i Comerç, un
projecte que ens il·lusiona molt i que
és únic a la ciutat i, creiem, a la res-
ta del món. També estem tractant el

tema de les superilles i altres as-
pectes d’urbanisme al districte. Per
altra banda, volem acabar de defi-
nir el projecte del Meeting Point, on
col·locarem el Christsmas Market,
del 5 de desembre fins al 5 de gener. 

Precisament el Meeting Point té
com a objectiu atraure turistes a
les botigues de Creu Coberta.
Creu que el petit comerç s’ha d’o-
brir més al turisme?
Totalment. Ja el 2006 vam aconse-
guir que el bus turístic que anava a
plaça Espanya tingués una parada
a Creu Coberta, al costat del Mercat
d’Hostafrancs. Paral·lelament, vam
engegar la campanya El Comerç a la
carta, que oferia uns cursos d’anglès
de supervivència per als botiguers
per atendre els turistes i unes cartes
traduïdes a diversos idiomes. 

I actualment, què fan al respecte?
Ara estem preparant rutes pel ba-
rri i per Montjuïc amb cotxets elèc-
trics en el marc de la campanya El
Turisme responsable, perquè els vi-
sitants coneguin la nostra oferta. 

El turisme ha estat un dels punts
de col·lisió entre els botiguers i el
nou govern municipal. Conside-
ra que cal millorar el diàleg?
Hem de ser tots més flexibles, no po-
dem enfrontar-nos. Tots els governs
tenen coses bones i dolentes, però el
que és important és que les persones
que governen vulguin seure a parlar.
Aquest consistori tenia projectes
que ha modificat més tard. És bo que
vulgui parlar i que sigui capaç de rec-
tificar amb el que s’ha equivocat. 

Em pot posar un exemple?
El cas dels llums de Nadal. La dota-
ció econòmica és correcta, com
també la decisió de treure-la d’al-
guns eixos i carrers, considerats de
ciutat, als quals l’Ajuntament els
pagava tota la il·luminació, mentre
que als altres només el 50%. L’ad-
ministració no hi és per fer tractes de
favor: són carrers importants de
ciutat, sí, però que s’ajuntin com a as-

sociació i que paguin i, si no, que no
tinguin llum, ho sento. La visió que
ha tingut l’Ajuntament en aquest
tema em sembla molt bé. 

Afectarà les vendes el fet que en-
guany s’encenguin més tard res-
pecte de l’any passat?
Són diferents maneres d’enfocar-ho.
La música i la llum actuen sobre l’es-
tat d’ànim. Precisament a Londres es
van encendre a finals d’octubre
amb una gran festa. 

Massa d’hora, potser. 
Jo crec que les tendències actuals
volen que el consumidor sigui res-
ponsable i com més temps hi hagi
millor es poden preveure els re-
gals. Donar una mica d’alegria a la
ciutat està bé. Ara bé, potser Londres
ho ha fet massa d’hora...

I Barcelona, com ho ha fet?
El dia 27, el dia 20... L’any que ve, amb
més temps, podrem parlar amb el
consistori d’aquesta qüestió i crec
que arribarem a un acord. Tampoc
és tanta la despesa de l’enllumenat,
ja que avui dia es fa tot amb leds.

Seguint amb Nadal, creu que la
campanya d’enguany serà positi-
va i trencarà la dinàmica anterior?
M’agradaria ser optimista, però no
ho veig. El país avança, però al co-
merç en general no li ha anat bé. Te-
nim més oferta que mai, però el pas-
tís a repartir és el mateix.  El que no
és lògic és que en una època de cri-
si, amb més oferta que demanda,
encara es vulguin posar més metres
comercials arreu de la ciutat. S’està
acabant amb el model de comerç
català tradicional, que és el que
dóna vida a una ciutat. 

Però abans em parlava d’aliances
amb les grans superfícies.
L’oferta que hi ha és suficient. Hem
de mirar de quina manera, entre tots,

podem fer que hi hagi més de-
manda a la ciutat, sobretot durant
l’hivern. Hem d’anar per aquí, perquè
la pista de gel de la plaça Catalun-
ya, tot i ser una activitat important,
calia replantejar-la tant estètica-
ment com pel seu objectiu final. 

Per què?
Ha estat bé, però a mi m’hauria
agradat més que fos com la d’altres
països, on són obertes, i fer un mer-
cat de Nadal al costat. Tot i així, crec
que s’han de celebrar actes a tots els
eixos, més que no pas centralitzar-ho
tot allà, on ja hi van suficients visitants. 

Canviant de tema, una altra de les
problemàtiques latents és el top
manta. Creu que l’Ajuntament
està actuant amb fermesa?
Aquest és un tema massa gran que
afecta moltes administracions. L’ac-
tual govern municipal se l’ha trobat
perquè els altres no l’han solucionat.
Estem parlant de productes falsifi-
cats i qui té el control de les duanes
és el govern estatal. Hem de dir als
manters que no poden vendre pro-
ductes falsificats però sí altres d’ar-
tesania en unes zones determina-
des. Potser no serà bona per a to-
thom, però hem de buscar una so-
lució intermèdia. 

I quina solució veu per a la pro-
blemàtica de les terrasses? Tan im-
portants són per als comerciants?
L’espai públic ha de ser de prioritat
invertida, és a dir, per als ciutadans,
però no entenc les associacions de
veïns que es queixen, perquè la
gent que està a les terrasses són jus-
tament veïns. Aquestes entitats
que volen que l’espai públic sigui
per al ciutadà, què ens volen tenir,
drets a tots? Dit això, sí que és cert
que hi ha algú que s’extralimita i
això s’ha de regular. Com deia
abans, en aquest cas també cal bus-
car un terme mitjà. 

“És bo que l’Ajuntament
sigui capaç de rectificar

amb el que s’ha equivocat”

Perfil | Lluís Llanas, un botiguer amb anys d’experiència
Com a bon interiorista, Lluís Llanas i la seva junta s’han dedicat, durant els últims 13 anys, a redefinir 

l’organització interna de l’Associació de Comerciants de Creu Coberta. Una experiència que han plasmat en el
llibre blanc de l’eix, Compartint experiències, presentat fa pocs dies. Durant el seu mandat, Creu Coberta 

ha rebut diversos premis locals i estatals i s’ha consolidat com un dels eixos més actius de la ciutat.  

Lluís Llanas / president de Creu Coberta

Llanas recorda els seus inicis al capdavant de Creu Coberta, l’any 2002, i repassa
com l’associació ha arribat a ser una de les més reconegudes de la ciutat. Tot i així, es
mostra humil i assegura que encara els queda “molt per fer”. Amb la publicació del
seu llibre blanc, l’eix vol compartir el seu ideari per “fer créixer el comerç barceloní”.

“Som un cas estrany:

no crec que hi hagi

cap altre eix unit amb

un centre comercial”

F. Javier Rodríguez
BARCELONA
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Futbol | El temporal de vent tomba el mur del camp de la Satalia
Un fort temporal de vent va trencar el mur del camp de la Satalia, al Poble-sec, durant el 
cap de setmana del 21 i el 22 de novembre. Els arbres situats al voltant del perímetre del 
recinte van caure pel vent i van provocar diferents esquerdes en la tanca. Els treballs de 

reconstrucció de la paret es van començar a dur a terme durant la setmana passada.

El JAC es retroba amb la
victòria contra el Sant Nicolau
BÀSQUET4Victòria important
del JAC. Els liles van retrobar-se
amb la victòria diumenge passat
a l’Espanya Industrial contra el
Sabadell Sant Nicolau (81-76).

En un partit tremendament
igualat, els de Miki Larraz no
van poder imposar del tot el seu
joc dinàmic d’intercanvi cons-
tant de cistelles. Els vallesans,
molt més pausats, aguantaven el
constant ritme anotador dels liles
i van marxar al descans només sis
punts per sota (41-35).

El Sants va començar el tercer
període com un tro i va arribar a
gaudir de 10 punts d’avantatge,

però els sabadellencs van acon-
seguir retallar la distància fins a
un punt. Els vallesans van poder
sentenciar el partit al darrer pe-
ríode, però una recta final espec-
tacular dels santsencs va fer que
la victòria es quedés a casa.

Adrià Vázquez va ser el sant-
senc més destacat amb 21 punts
i 6 assistències mentre que Ewu-
lu va liderar el Sabadell i va aca-
bar el partit amb 23 punts i 13 re-
bots (9 d’ells en atac).

L’onzena jornada d’EBA por-
tarà els santsencs fins al Gironès
dissabte 12 per jugar contra el CB
Salt, el setè classificat. 

Diumenge passat la UE Sants va
aconseguir trencar una mala
ratxa que resultats que va co-
mençar a principis d’octubre.
Els santsencs van superar a l’E-
nergia un dels equips capda-
vanters de Primera Catalana, el
CE Manresa (1-0) en la que va
ser la primera victòria dels ho-
mes de Tito Lossio des del 4 d’oc-
tubre, també a casa contra el FC
Martinenc (4-0).

Els verd-i-blancs van de-
mostrar la mateixa bona actitud
que en els partits anteriors, però
els davanters continuaven man-
cats d’encert (no havien acon-
seguit fer gol en quatre dels da-
rrers cinc partits). Sergio Nava-
rro i Jonatan Crivillés van gau-
dir de les oportunitats més cla-
res durant els primers 45 minuts,
però no van aconseguir superar
el porter visitant Morgade. El
Sants tampoc va aprofitar una

pena màxima per mans d’un
defensa del Manresa. Morgade
es va llençar a la seva dreta per
aturar el xut de Fran Avilés.

Els del Bages van reaccionar
a la segona part, però el Sants,
ben posicionat en defensa, acon-
seguia neutralitzar tots els atacs
manresans. Al minut 55, Lossio
va fer un canvi que resultaria de-
cisiu de cara a la victòria. Felip
Sáez va entrar per Pau Navas i

només 11 minuts més tard va
aprofitar una assistència de Cri-
villés per batre Morgade. El
Manresa va intentar reaccionar,
però el Sants va saber gestionar
el seu avantatge per sumar tres
punts importantíssims.

Aquest cap de setmana la
lliga s’atura. La UE Sants torna-
rà a la competició dissabte 12 a
Sant Julià de Lòria, on s’en-
frontarà al FC Andorra.

La UE Sants trenca la seva mala
ratxa contra el CE Manresa

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Els santsencs són tretzens amb 16 punts. Foto: UES

Els liles van guanyar per 81 a 76. Foto: David Grau / JAC
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Leo Messi grava un anunci al
camp municipal de la Satalia
FUTBOL4El millor futbolista
del moment va revolucionar el
Poble-sec divendres passat. Leo
Messi va ser al camp municipal
de la Satalia compartint una es-
tona amb els joves jugadors de
l’APA Poble Sec per gravar un
anunci per a una cadena de te-
levisió xinesa. En aquest vídeo,
el 10 blaugrana dóna el seu punt
de vista sobre diferents valors bà-
sics vinculats al món del futbol
que també tenen relació amb as-
pectes socials i culturals.

Tot i que en un principi
aquest enregistrament havia de

romandre en secret, les fortes
mesures de seguretat i les fil-
tracions a amics i coneguts van
fer que un bon grapat de curio-
sos s’apropessin al recinte es-
portiu per poder veure de més a
prop l’astre argentí.

Com era previsible, la pro-
ductora asiàtica encarregada de
l’spot va desplegar un nombrós
dispositiu de seguretat que, amb
la voluntat de protegir el futbo-
lista, va evitar que els curiosos
poguessin veure l’argentí més
enllà del moment en el qual va
abandonar el recinte en cotxe.

Bona jornada per als dos equips
absoluts del Club Esportiu Medi-
terrani. El sènior femení va acon-
seguir una contundent victòria
dissabte passat contra el CW Dos
Hermanas (18-5), mentre que
l’equip masculí va aconseguir su-
mar un punt contra el CD Wa-
terpolo Navarra (10-10).

Les jugadores de Pau Vendrell
es van refer de la contundent de-
rrota de fa 10 dies contra el CN Sa-
badell i van apallissar un dels
equips de la zona baixa de la tau-
la. Les sevillanes només van plan-
tar cara durant el primer període
i van manar al marcador amb un
0-1 i amb un 1-2.

A partir del segon quart, però,
el partit va ser un monòleg in-
contestable del Medi. Una defensa
magnífica i una actuació ofensiva
espectacular van situar un parcial
de 5-0 per sentenciar el partit al
descans.

Però lluny d’especular amb el
marcador a la represa, les sant-
senques van continuar prement
l’accelerador i ampliant la dife-
rència de gols. El marcador al ter-
cer període va ser de 4-1 mentre

que l’últim quart es va tancar
amb un 6-2 a favor del Medi. Lau-
ra Vicente, Anna Gual i Blanca
Goset, amb tres gols cadascuna,
van ser les màximes anotadores
del conjunt santsenc.

Aquest dissabte, les de Pau
Vendrell visitaran la sempre difí-
cil piscina Pere Serrat per en-
frontar-se a les terceres de la lli-
ga, el CN Sant Andreu.

EMPAT CONTRA EL NAVARRA
Per la seva banda, els homes de
Marc Comas i Joan Alled no van
aconseguir imposar-se al CD Na-
varra en un partit tremendament

igualat i en bona part del qual van
anar per darrere en el marcador.

Els pamplonesos van sortir
sense complexos a la Josep Vallès
i van endur-se el primer parcial
clarament (1-3). El Medi va reac-
cionar abans del descans, però els
visitants no afluixaven i al descans
continuaven dominant per 4-6. 

La defensa santsenca va poder
controlar el brasiler Ruda Fran-
co a la segona meitat i l’atac coral
del Medi va aconseguir dos par-
cials de 3-2 per segellar l’empat.

Dissabte a les 12 del migdia el
Medi rebrà la visita del líder, l’A-
tlètic Barceloneta.

El sènior masculí va empatar contra el CD Navarra. Foto: CEM

Redacció
SANTS

Victòria i empat per als equips
sèniors del CE Mediterrani
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AGENDA    UINZENALQ
19 I 20 DE DESEMBRE
Tot el dia El Poble Espanyol s’omple de Nadal

amb la III Mostra de Pessebres Vivents, amb
representants de Linyola i de Sant Feliu de Llo-
bregat. 

DIMECRES 9 DE DESEMBRE
19:00 Carrusel Poètic, una antologia persona-

líssima amb poemes i poetes que sempre han
acompanyat Laura Borràs, que impulsa
aquest cicle de conferències sobre la poesia.
/ Caixa Fòrum. 

DIMECRES 9 DE DESEMBRE
19:00 Presentació del llibre Amb remor de

vent, de Núria Queraltó Villar. Recull de 64 hai-
kus en català, distribuïts en vuit apartats. En-
trada lliure, aforament limitat. / Biblioteca Va-
por Vell. 

FINS AL 13 DE DESEMBRE
Tot el dia Exposició Curvisme, una disciplina que

intenta expressar formes i sentiments amb
línies corbes i infinites. A càrrec de Richard
Martín Vidal. / Casinet d’Hostafrancs. 

A PARTIR DEL 15 DE DESEMBRE
Matí-Tarda Exposició Metamorfosi, a càrrec del

Casal Artesà. L’espectador tindrà l’oportuni-
tat de veure el procés de transformació d’u-
na realitat a una obra. / Casinet d’Hostafrancs.

A PARTIR DEL 6 DE DESEMBRE
Dg. a les 12:00 La història de Pinotxo a través

de l’òpera, una recreació del conte a càrrec de
la companyia Opera Divertimento, que pro-
dueix aquest tipus d’espectacles per fomen-
tar l’òpera entre els infants. / Teatre Condal.

DIUMENGE 13 DE DESEMBRE
18:00 Dissetena edició de la Cavalcada del

Pare Noel a Sants, una cita ja consolidada al
districte on el simpàtic personatge desfilarà
al costat dels diables o les majorets. 

DIUMENGE 13 DE DESEMBRE
18:45 Partit de bàsquet a domicili contra el CB

Salt, corresponent a l’onzena jornada de lli-
ga EBA. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Contes sobre tela amb dibuixos War-
li a càrrec dels alumnes de tercer d’E-
SO de l’Institut Bosc de Montjuïc en un
projecte de l’Escola Bambú. / Biblio-
teca Poble-sec. 

Contes de la Índia i
Pakistan i dibuixos per la pau

Dc. 9 de desembre a les 17:30

El Music Spy Club és una trobada sin-
gular amb músics, crítics i agitadors ar-
tístics. Hi participarà el músic Miqui
Puig. Entrada lliure. / Biblioteca Vapor
Vell. 

Music Spy Club,
amb Miqui Puig

Dv. 18 de desembre a les 19:00

Com cada any per aquestes dates, les
corals de Sants-Montjuïc es reuneixen
per celebrar l’advent coral a la seu del
Districte. 

Coral d’Advent
al Districte

11 i 13 de desembre a les 19:00

Partit de futbol que enfronta la UE
Sants i el Molletense, corresponent a
la quinzena jornada del grup 1 de Pri-
mera catalana. / Camp de l’Energia. 

Partit de futbol
Sants-Molletense

Dg. 20 de desembre a les 12:00
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